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Abstract

This study was conducted in the Research Laboratory in Sudan University of Science 

and Technology. The study was carried out during the period from December 2009 to 

May 2010, to detect TEM, SHV and CTX-M genes in ESBLs-produsing Salmonella  

paratyphi B. The  Salmonella paratyphi B  strains were obtained from the Research 

Laboratory. All strains were checked for purity by sub-culturing on nutrient agar and 

examined  microscopically.  Bacterial  DNA  was  extracted  from each  isolate  using 

boiling method. Multiplex PCR was adopted to detect these genes. The result revealed 

presence of TEM gene only in  Eight of the isolates. It is concluded that, TEM gene is 

the commonest gene in   Salmonella paratyphi  B isolates. Further studies with large 

number of bacterial strains are required to validate the present results.
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المستخلص

ْلللوم ِع ِة السللودان لل ِر البحللوثِ فللي جامعلل ّفللذتْ فللي مختللب ُن ِة    هللذه الدراسلل

ِة مِنْ ديسمبر/  ِتشف عن2010 إلى مايو/ 2009والتكنولوجيا في الفتر  ، للك

 ) فللي السلللمونيلة نظيللر التيفيللة بCTX-M  و  SHV و  TEMالجينللاتِ ( 

.المنتجة لنزيماتَ بيتالكتام الممتدة الطيفِ

ب  الالسلمونيلة  تم الحصول علللى سللللت  ة التيفي رة   مللن مختللبر البحللوثنظي

 بالجامعة والتأكد من نقوتها بإعللادة تزريعهللا علللى الجللار المغللذي ومللن ثللم

 فحصها مجهريا. تم استخلص الحمض النووى منقوص الكسللجين للسللللت

 باستعمال طريقة الغليللان. اسللتخدمت طريقللة تفاعللل البلمللرة المتسلسللل

ِكشف عن هذه الجينللاتِ. اظهللرتْ النتيجللةُ وجللود الجيللن  المتعدد الرسال لل

TEM في السللت الثمانية. وخلصت الدراسة إلى أن الجينTEMهو الكثر  

ن         شيوعا فى سللت   م بير ك دد بع افية اض ات دراس وان ب ة التيفي نظيرة  السلمونيلة

لثبات     مطلوبة الباكتيرية . النتيجةههذالسللت
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